
Zitting 1971 - 10 8 0 8 
Wijziging van enige bepalingen betreffende de 
rechterlijke organisatie 

VERSLAG VAN EEN OPENBAAR GEHOOR 

Nr. 9 

(De vroegere stukken zijn gedrukt in de zittingen 
1969-1970 en 1970-1971.) 

De vaste Commissie voor Justitie belast met de voorbereiding 
van de openbare behandeling van dit wetsontwerp achtte het 
na bestudering van de memorie van antwoord gewenst, alvorens 
eindverslag uit te brengen, een hoorzitting te houden over de 
onderwerpelijke materie. In een mededeling in de Staatscourant 
(30 maart 1971) en met medewerking van de parlementaire 

pers kondigde de vaste Commissie aan, dat zij voornemens was 
organisaties, instanties en personen die daarop prijs stelden, in 
gehoor te ontvangen. De openbare hoorzitting vond plaats op 
27 mei 1971. 

Een aantal organisaties en enkele personen gaven zich tijdig 
op voor deze hoorzitting. 

Alvorens over deze hoorzitting verslag uit te brengen, wil 
de vaste Commissie haar dank uitspreken aan allen, die door 
hun voorlichting hebben bijgedragen haar kennis en inzicht 
ten aanzien van de betrokken materie te verrijken. 

VERSLAG 

Afdeling Fiscaal en Notarieel Recht van de Faculteit der 
Rechtsgeleerdheid aan de Rijksuniversiteit te Leiden. 

De Afdeling Fiscaal en Notarieel Recht was ver'.egenwoor-
digd door de professoren mrs. H. J. Hofstra en K. V. Antal. 

Professor Hofstra betoogde het volgende. 
Voor de belastingrechtspraak is, behalve de „brede juridische 

kennis" waarover alle meesters in de rechten geacht mogen 
worden te beschikken, noodzakelijk: 

1. een diepgaande kennis van het sterk-specialistische be-
lastingrecht; 

2. een deugdelijke kennis van de bedrijfseconomie en van de 
techniek van het boekhouden. 

De „gewone" juristen beschikken noch over het een, noch 
over het ander. Omvang en aard van deze stof zijn zodanig 
dat het slechts voor weinigen mogelijk is daarvan in de praktijk 
een voldoende kennis te verwerven. Het regeringsvoorstel offert 
de belastingrechtspraak dan ook op aan een formele con-
structie, die dateert uit een tijd toen er nog geen belasting-
rechtspraak bestond. Voor het oordeel over de schadelijke ge-
volgen van het regeringsvoorstel voor de kwaliteit van onze 
belastingrechtspraak, gegeven door een van onze beste des-
kundigen op dit gebied, wordt verwezen naar de artikelen van 
mr. P. Meyjes in W.F.R. 18-2-1971, no. 5027 en van 22 april 
1971, no. 5036. Ook daaruit blijkt dat het voor een goede be-
lastingrechtspraak volstrekt noodzakelijk is dat de fiscaal-juris-
ten in de belastingkamers van de gerechtshoven en in de 
belastingkamer van de H.R. benoembaar zijn, terwijl benoem-
baarheid van de notariële juristen eveneens tot een goede be-
lastingrechtspraak kan bijdragen. 

De gedachte dat voor alle rechterlijke functies dezelfde eisen 
van benoembaarheid moeten gelden, en wel die welke o.a. in 
artikel 64 R.O. zijn omschreven, lijkt niet meer in overeen-
stemming met de huidige situatie. Het recht is zo omvangrijk 
geworden dat een integrale kennis daarvan aan niemand meer 
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is gegeven. Van de jurist kan niet meer worden verwacht dan 
dat hij een brede algemene juridische kennis heeft, met een 
verdieping daarvan op bepaalde onderdelen waarvoor hij spe-
ciale belangstelling heeft. Deze brede algemene kennis zal hem 
dan in staat stellen zich ook op andere delen van het recht 
te bewegen wanneer hij daartoe geroepen wordt. Het staat vast 
dat ook de fiscale en de notariële jurist deze brede algemene 
kennis bezitten. Van bepaalde belangrijke onderdelen van 
het recht - vennootschapsrecht, firmaverhoudingen, huwelijks-
goederen- en erfrecht, het recht betreffende onroerende goe-
deren - zal hun kennis die van de „gewone" jurist vermoedelijk 
overtreffen, terwijl hun kennis van bedrijfseconomie en boek-
houden voor de beslissing in tal van civielrechtelijke en straf-
rechtelijke procedures van grote waarde kan zijn (vergelijk het 
artikel van de spreker in W.F.R. 18-2-1971, no. 5027). Dat 
de kennis van de specifiek notariële gedeelten van het privaat-
recht voor de rechtspleging van groot belang is, moge blijken 
uit het feit dat in het ontwerp B.W. het bestaan van een 
boedelrechter wordt verondersteld. Zolang de mogelijkheid 
om boedelrechters te benoemen nog niet bestaat, zullen de 
in het ontwerp aan hem toegedachte beslissingen - zoals dit in 
het kortgeleden ingevoerde nieuwe Boek I B.W. is opgelost — 
voorlopig nog door de burgerlijke rechter moeten worden ge-
nomen. Ook na de instelling van het instituut boedelrechter 
blijven er voor de burgerlijke rechters voldoende terreinen in 
het privaatrecht over waarop de notariële jurist bij uitstek thuis 
is om het opnemen van deze in hun midden te rechtvaardigen. 

De enige rationele oplossing lijkt daarom hierin gelegen, 
dat alle hierbedoelde groepen van meesters in de rechten met 
betrekking tot hun benoembaarheid bij de rechterlijke macht 
principieel worden gelijkgesteld. 

Niet ontkend kan worden dat het zitting nemen in de straf-
kamer voor de notariële jurist en de fiscale jurist aanpassings-
moeilijkheden kan opleveren. Zij moeten echter niet worden 
overschat. Ook de jurist die het civielrecht als hoofdvak heeft 
gekozen heeft van het strafrecht slechts een bescheiden kennis. 
Bovendien gaat het bij de strafrechtspraak veelal om andere 
problemen dan de juridische constructies die tot het universi-
taire studieprogramma behoren. Doorslaggevend lijkt dat de 
moeilijkheden voor de „gewone" jurist om zonder enige voor-
opleiding aan de zo ingewikkelde belastingrechtspraak deel te 
nemen, veel groter zijn dan die van de fiscale, resp. notariële 
jurist om deel te nemen aan de strafrechtspraak. Meent de 
regering niettemin dat de niet-deskundigen aan wie zij de 
belastingrechtspraak wil opdragen, in staat zijn zich de daartoe 
nodige kennis te verwerven, dan bestaat geen enkele aanleiding 
tot de veronderstelling dat andere juristen niet in staat zouden 
zijn zich de problematiek van de strafrechtspraak eigen te 
maken. 

Zou onverhoopt de principiële gelijkstelling van „gewone", 
fiscale en notariële juristen worden afgewezen, dan lijkt in elk 
geval de huidige formulering van o.a. artikel 64 R.O. onbe-
vredigend. Voor de leden van de rechterlijke macht is kennis 
van het administratief recht van meer belang dan kennis van 
het staatsrecht. Het administratief recht is zo omvangrijk dat 
niemand het meer in volle omvang kan beheersen. De eis van 
te zijn geëxamineerd in het staatsrecht zou daarom dienen te 
worden vervangen door de eis dat een examen werd afgelegd 
in het „staatsrecht of administratief recht, dan wel in een be-
langrijk onderdeel daarvan". Aangezien het belastingrecht een 
- zelfs zeer belangrijk - onderdeel is van het administratief 
recht zouden dan niet slechts de fiscale juristen, doch ook de 
notariële juristen - die immers eveneens een zeer behoorlijke 
kennis van het belastingrecht hebben - althans aan deze eis 
voldoen. Zij zouden dan kunnen volstaan met een toevoeging 
van het strafrecht aan hun examenprogramma overeenkomstig 
artikel 192 van het Academisch Statuut, dan wel met een 
latere aanvulling daarvan overeenkomstig artikel 193 van het 
Academisch Statuut, waarmee de praktische bezwaren van de 
huidige regeling in aanmerkelijke mate zouden zijn verzacht. 

Ongeacht de vraag aan welke oplossing ten slotte de voorkeur 
wordt gegeven, duidelijk lijkt dat het regeringsvoorstel aan zo-
danige tegenstrijdigheden lijdt dat het in de huidige vorm on-

aanvaardbaar moet worden geacht. De notariële en fiscale 
juristen, die een zeer behoorlijke studie in het privaatrecht heb-
ben volbracht - waarbij met name de notariële juristen veeleer 
de meerderen dan de minderen op civielrechtelijk gebied van 
de „gewone" meesters in de rechten mogen worden geacht 
te zijn - worden uitgesloten van de civiele rechtspraak. De fis-
cale juristen, die qua opleiding de enige werkelijke deskundigen 
op hun speciale terrein zijn, worden onbekwaam geacht deel 
te nemen aan de belastingrechtspraak, waarvan het succes van 
de belastingheffing in zo sterke mate afhankelijk is. Daartegen-
over wordt de belastingrechtspraak, afgezien van de overgangs-
regeling, opgedragen aan juristen die, naar hun opleiding ge-
oordeeld, de daartoe nodige kennis te enenmale missen. Wil 
de regering vasthouden aan haar standpunt dat de stof waar-
over de leden van de rechterlijke macht geroepen worden te 
oordelen, deel heeft uitgemaakt van het doctoraal examen dat 
zij hebben afgelegd, dan is de onafwijsbare consequentie dat 
het lidmaatschap van de belastingkamers van de gerechtshoven 
en de Hoge Raad slechts openstaat voor hen die mede in het 
belastingrecht werden geëxamineerd. Acht de regering deze be-
perking van de bevoegdheden van de „gewone" juristen in 
strijd met de traditie, dan mag, wil het meten met twee maten 
worden vermeden, een overeenkomstige eis ten aanzien van de 
fiscale en notariële meesters in de rechten in beginsel niet, dan 
wel in feite slechts in de hiervoor uiteengezette, zeer beschei-
den, mate worden gesteld. 

Zoals het regeringsvoorstel thans luidt is het niet slechts 
schadelijk voor de rechtspraak in het algemeen en desastreus 
voor de belastingrechtspraak in het bijzonder, doch het betekent 
ook een ongemotiveerde discriminatie ten aanzien van een snel 
groeiende groep van bekwame juristen. 

Naar aanleiding van vragen uit de commissie onderstreepte 
prof. Hofstra nog eens, dat de toepassing van de voorschriften 
op het gebied van de belastingheffing steeds meer specialisatie 
vergt. Mede in verband hiermee zal de betekenis van de belas-
tingrechtspraak derhalve in niet onaanzienlijke mate toenemen. 

Ten aanzien van de positie van afgestudeerden aan de Rijks-
belastingacademie stelde spreker, dat deze ook in de belasting-
rechtspraak hun plaats reeds gevonden hebben. 

Indien in de toekomst in de belastingkamers bij de gerechts-
hoven geen plaats meer zal zijn voor fiscaal-juristen, zal dit in 
de praktijk grote moeilijkheden opleveren. 

Wetenschappelijke Staven in het Belastingrecht aan de 
universiteiten en hogescholen in Nederland. 

De Wetenschappelijke Staven in het Belastingrecht werden 
vertegenwoordigd door de heren mrs. F. A. H. Wyers en 
J. W. Zwemmes. 

In zijn inleiding stelde de heer Wyers het volgende. 
De bezwaren van de Wetenschappelijke Staven in het Be-

lastingrecht zijn gericht tegen de voorgestelde regeling, omdat 
zij deze onredelijk en ongewenst achtten. 

Zij vonden de regeling ongewenst, daar in feite zo de meest 
aangewezen krachten de toegang tot de belastingkamers wordt 
ontzegd. Ook afgezien van hun aangewezenheid qua opleiding, 
en waarschijnlijk gedeeltelijke ervaring, wordt op deze wijze 
het keuze-arsenaal zoveel kleiner, dat een achteruitgang ook 
van persoonlijke kwaliteiten moet worden verwacht. De heer 
Wyers verwees naar het artikel van mr. Meyjes (vice-president 
Haagse Hof) in het Weekb'ud voor Fiscaal Recht van 22 
april 1971. 

Vooropgesteld zij, dat de precieze samenstelling van het 
studiepakket zeker niet zo belangrijk is als de algemene teneur 
ervan, en de latere ervaring en ontwikkeling van de jurist. 

Maar zelfs indien men daaraan wèl zoveel belang hecht, is 
er geen reden om de fiscaal-juridische studie als juridisch on-
volwaardig te beschouwen. De studie is indertijd aan de hand 
van het Rapport-Beel als een volwaardig juridische opgezet; 
dit karakter is alleen nog maar vervolmaakt. 

Zo blijkt uit een vergelijking van de programma's Neder-
lands recht en Fiscaal recht, dat het enige reële verschil zit in 
de grotere aandacht (nl. „summier" i.p.v. „inleiding") die 
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bij het Nederlands recht wordt gewijd aan staats- en straf-
recht. Wat is er van dit slechts graduele verschil tien jaar na 
het afstuderen nog over? 

Als de universiteiten zélf deze opleiding niet als een echt juri-
dische beschouwden, waarom zouden zij dan niet al die (be-
lastingtechnisch gezien) „ballasf'-vakken als inleiding straf-
recht en het zware tentamen burgerlijk recht schrappen, en de 
opleiding samenvoegen met de fiscaal-economische tot een 
efficiënter geheel? Waarom zouden dan meer dan twee-derden 
van de hoogleraren belastingrecht colleges geven aan civiele 
juristen en zovele civiele hoogleraren aan fiscaal-juristen? 

Is het niet ongerijmd indien een strafrecht-jurist, die nooit 
iets meer van het belastingrecht bestudeerd heeft dan zijn eigen 
aangifte, wèl zonder meer benoembaar zou zijn in zowel de 
civiele als de belastingkamer, terwijl de fiscaal-jurist, die even-
veel van het burgerlijk recht afweet als de strafrecht-jurist, 
niet benoembaar zou zijn in de civiele kamer, laat staan de 
belastingkamer? 

De Wetenschappelijke Staven concludeerden derhalve, dat 
alle meesters in de rechten, ook fiscaal-juridische en notariële, 
zonder onderscheid benoembaar moeten zijn in alle kamers. 
Raadsheren blijven dan ook uitwisselbaar. Zonodig (dat is 
zelfs niet zeker) zou meteen artikel 64 R.O. aangepast moeten 
worden. Indien men huivert zo'n stap zonder uitgebreidere 
studie te nemen, is het tenminste een allereerste en dringende 
eis, de benoembaarheid in de belastingkamers te continueren. 

Naar aanleiding van een vraag uit de commissie deelde de 
heer Wyers nog mee, dat aan de Universiteit van Amsterdam 
thans ongeveer 55 studenten de fiscaal-juridische studierich-
ting volgen (verdeeld over drie jaar). Een deel van hen heeft 
belangstelling voor een loopbaan bij de rechterlijke macht. 

In Tilburg is een iets geringer aantal studenten bezig met 
deze opleiding; in Leiden is het aantal groter. 

Vereniging van Inspecteurs van 's Rijks belastingen en Ver-
eniging van adjunct-inspecteurs van 's Rijks belastingen. 

Namens de Vereniging van Inspecteurs van 's Rijks belas-
tingen en de Vereniging van adjunct-inspecteurs van 's Rijks 
belastingen voerden respectievelijk de heren B. F. Bohré en 
mr. G. J. Veltman het woord. 

Hun opmerkingen behelsden het volgende. 
Uit het wetsontwerp vloeit voort, dat in de nabije toekomst 

fiscale juristen die volgens het voor hen vastgestelde pro-
gramma zullen afstuderen, niet benoembaar zullen zijn tot lid 
van de rechterlijke macht. 

De in het wetsontwerp voorziene regeling zal leiden tot de 
volgende hoogst ongerijmde consequenties: 

a. Fiscale juristen die na 29 februari 1972 zullen afstu-
deren zijn zelfs niet meer benoembaar in de belastingkamers 
der gerechtshoven. 

b. Daarentegen blijven juristen die niet of nauwelijks stu-
die van het belastingrecht hebben gemaakt, wel benoembaar 
in de belastingkamer. 

Meerbedoelde regeling is om de volgende redenen niet aan-
vaardbaar: 

1°. Zij houdt een discriminatie in ten nadele van de studie 
in het fiscale recht, welke studie een volwaardig juridisch 
studieprogramma omvat, zoals destijds reeds door de Com-
missie-Beel werd gesteld (rapport van de Commissie Univer-
sitaire Studie Belastingwetenschap, verschenen in 1960, geci-
teerd door mr. P. Meyjes in Weekblad voor fiscaal recht, 
no. 5027, d.d. 18 februari 1971. 

Tevens zij verwezen naar een artikel van prof. mr. H. J. 
Hofstra „De positie van de Fiscaal-Jurist" in hetzelfde 
nummer). 

Dit programma is opgesteld zoals het thans luidt, juist omdat 
een „algemeen" juridisch studieprogramma, aangevuld met 
een fiscale studie van het vereiste niveau, een praktische onmo-
gelijkheid zou zijn. 

2C. Voor een goede belastingrechtspraak is theoretische en 
gespecialiseerde studie van het belastingrecht, aangevuld met 
een ruime praktische ervaring in de toepassing van dat recht, 
onontbeerlijk. Deze ervaring kan alleen in voldoende mate 
worden verworven door ambtenaren of belastingconsulenten. 

Verwacht moet worden dat de in het wetsontwerp voorziene 
toegangspoort tot de rechterlijke macht via de functie van ge-
rechtsauditeur niet of in zeer geringe mate door ambtenaren 
zal worden gebruikt, hetgeen de doelstelling van het wets-
ontwerp „het aanbod van kandidaten van buiten de rechterlijke 
macht te stimuleren" (blz. 13, rechterkolom, van de memorie 
van toelichting) ernstig zal schaden. 

Vragen uit de commissie deden hen nog het volgende op-
merken. 

Het instituut van gerechtsauditeur is niet aantrekkelijk voor 
jonge inspecteurs van 's Rijks belastingen. Hun salaris gaat uit 
boven het voorgestelde maximum van de gerechtsauditeur. 
Voorts vervullen zij hun functie in een grote zelfstandigheid; 
het omschakelen naar een ondergeschikte positie is weinig 
begerenswaardig. 

De Verenigingen pleitten niet voor het uitsluitend benoemen 
van fiscaal-juristen in de belastingkamers; trouwens in de 
praktijk hebben „gewone" juristen thans ook zitting in deze 
kamers. 

Notariële Raad van de Koninklijke Broederschap der 
Notarissen in Nederland en de Broederschap der Candidaat-
Notarissen. 

De Notariële Raad was vertegenwoordigd door de heren 
mrs. H. Broekema Jr. en J. P. F. Kooyman. De heer Broekema 
merkte het volgende op. 

In artikel 28 van de Wet administratieve rechtspraak Be-
lastingzaken is bepaald dat in afwijking van artikel 64 van de 
Wet op de rechterlijke organisatie en het beleid der Justitie 
gedurende een tijdvak van 10 jaar, na de dag, waarop eerst-
bedoelde wet in werking treedt, mede tot vice-president, raads-
heer of raadsheer-plaatsvervanger kunnen worden benoemd in 
een Belastingkamer zij die de hoedanigheid van candidaat-
notaris bezitten, dan wel met goed gevolg het examen in de 
belastingwetenschappen aan de Rijksbelastingacademie of een 
daarmede gelijkgesteld examen hebben afgelegd. 

Bij Koninklijk besluit van 27 februari 1967 is bedoelde 
termijn verlengd tot 1 maart 1972. 

De Notariële Raad heeft met grote verbazing en teleur-
stelling kennis genomen van het voornemen neergelegd in 
artikel XVIII van het Ontwerp van Wet houdende wijzigingen 
in de Wet op de rechterlijke organisatie en het beleid der justitie 
om artikel 28 van de Wet administratieve rechtspraak te doen 
vervallen, tengevolge waarvan o.m. de kandidaat-notaris zal 
zijn uitgesloten van de benoeming tot raadsheer in de Be-
lastingkamers. 

Behoudens de in artikel XXV opgenomen overgangsbepa-
ling, - waarbij wordt toegestaan dat mede tot vice-president, 
raadsheer of raadsheer-plaatsvervanger in de Belastingkamer 
kunnen worden benoemd zij die vóór 1 maart 1972 de be-
voegdheid van kandidaat-notaris bezaten of de hoedanigheid 
van meester in de rechten hadden verkregen door het afleggen 
van het doctoraal examen in de fiscaal-juridische studierich-
ting, dan wel vóór die datum met goed gevolg het examen in 
de belastingwetenschappen aan de Rijksbelastingacademie of 
een daarmee gelijkgesteld examen hadden afgelegd - wordt 
overeenkomstig het bepaalde in artikel 64 van de Wet op de 
rechterlijke organisatie voor de benoembaarheid in de Be-
lastingkamers geëist een doctoraal examen in de studierich-
ting Nederlands recht. 

In de memorie van toelichting wordt o.m. gezegd: 
„Ook in een tijd waarin de behoefte aan specialisatie toe-

neemt, in en buiten de rechterlijke macht, is het van belang 
dat rechters over een brede juridische kennis beschikken. 
Enerzijds is ook bij de gespecialiseerde takken van rechtspraak 
kennis van het recht op gebieden buiten de specialisatie on-
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ontbeerlijk (ook een gespecialiseerde strafrechter b.v. moet 
uit eigen wetenschap vertrouwd zijn met het familierecht, met 
belangrijke delen van het zakenrecht en verbintenissenrecht 
alsmede met het staats- en administratief recht). Anderzijds 
is het zowel uit een oogpunt van de goede gang van zaken bij 
de gerechten als uit een oogpunt van het belang van de bc-
trokken rechters zelf onontbeerlijk dat elke rechter, met welke 
specialisatie ook, tijdelijk of blijvend een andere functie binnen 
de rechterlijke macht kan vervullen. Specialisatie kan dus niet 
los worden gedacht van all-round vorming.". 

Uit de universitaire studieregelingen blijkt dat de notariële 
en fiscale juristen niet alleen in het belastingrecht worden 
gespecialiseerd, doch bovenden een all-round juristenopleiding 
ontvangen. 

Uit deze studieregelingen blijkt voorts dat voor de studie-
richting Nederlands recht, - welke blijkbaar in het ontwerp 
van wet als een „all-round vorming" wordt gezien - vrijwel 
geen aandacht wordt geschonken aan het bijzonder uitgebreide 
en belangrijke belastingrecht, hetwelk een speciale plaats in 
ons rechtssysteem inneemt. 

Het komt de Notariële Raad derhalve gewenst voor dat de 
fiscaal en notariële juristen in ieder geval in de Belasting-
kamers benoembaar dienen te zijn en niet alleen van de figuur 
van de gerechtsauditeur bij de fiscale rechtspraak kunnen 
worden betrokken. De Notariële Raad voelt zich gesterkt in 
deze mening nu in het voorlopig verslag van de vaste Com-
missie voor Justitie (stuk nr. 6) o.m. wordt gezegd: 

,,De rechtspraak van de toekomst zal minder territoriaal en 
meer functioneel behoren te zijn; daarom lijkt een drastisch 
streven naar specialisatie zowel een belangrijke voorwaarde 
voor een goede personeelsvoorziening als voor een doelmatiger 
functioneren van het apparaat" (blz. 2, linkerkolom) en 
voorts: 

„Het was zeer vele leden nog opgevallen, dat de mogelijk-
heid tot benoeming van degene, die het doctoraal examen in 
de notariële of fiscaal-juridische studierichting heeft afgelegd, 
wordt beëindigd, behalve voor de functie van gerechtsauditeur. 
Zich enerzijds afvragend, welk belang ermee is gediend om de 
benoeming van deze personen in de belastingkamers van de 
gerechtshoven te beëindigen, konden deze leden zich niet aan 
de indruk onttrekken, dat het voorstel ertoe moet leiden, dat 
deze deskundigen straks niet meer beschikbaar zullen komen 
voor dit belangrijke werk. Als het voorstel zou worden ge-
volgd, zouden deze deskundigen nimmer tot rechter/raadsheer 
kunnen worden benoemd, nu zij de daarvoor gestelde vereiste 
opleiding niet bezitten en zou de functie van gerechtsauditeur 
voor hen een eindrang zijn." (blz. 4, linkerkolom). 

En ten slotte: 
„Zij zouden graag nader geargumenteerd willen zien, waar-

om het noodzakelijk is de — thans inderdaad als overgangs-
situatie geschapen - mogelijkheid de hier bedoelde personen 
in de belastingkamers van een gerechtshof te benoemen, te be-
eindigen. Is het niet mogelijk deze toestand te bestendigen en 
daarnaast de mogelijkheid te scheppen bedoelde personen bij 
een rechtbank als gerechtsauditeur te benoemen, bij voorbeeld 
ter assistentie van de onteigeningskamer?" (blz. 4, rechter-
kolom). 

Mr. J. G. L. Reuder. 
De heer Reuder maakte de volgende opmerkingen. 
In de memorie van toelichting bij het ontwerp van wet tot 

wijziging van enige bepalingen betreffende de rechterlijke orga-
nisatie d.d. 10 oktober 1969 wordt onder meer verwezen naar 
een in mei 1969 door een commissie onder leiding van jhr. mr. 
G. Witsen Elias uitgebracht rapport, waarop herhaaldelijk een 
beroep wordt gedaan. 

Hoewel spreker als president van de arrondissementsrecht-
bank te Rotterdam deel van voormelde commissie heeft uitge-
maakt, wenste hij zich uitdrukkelijk van het onderhavige rapport 

te distantiëren, omdat daarin met de door hem gemaakte 
opmerkingen geen rekening is gehouden. 

Niet vergeten mag worden, dat de voormelde commissie was 
geheten: Commissie van advies inzake het aantrekken van 
buitenstaanders voor benoeming in een ambt bij de rechterlijke 
macht. Ter verwezenlijking van de in deze naam vermelde 
doelstelling worden in het rapport enige suggesties gedaan, 
doch aan de voornaamste redenen, waarom buitenstaanders 
niet voor de rechterlijke macht zijn aan te werven, wordt in 
het rapport voorbijgegaan. 

Die redenen zijn gelegen in de niet adequate honorering 
van de leden van de zittende magistratuur in de meest ruime 
zin des woords en in de verminderde aantrekkelijkheid van 
het rechtersambt op zichzelf. 

De honorering van de leden van de zittende magistratuur 
blijft ver beneden die, welke juristen van het niveau, dat voor 
het uitoefenen van het rechterambt gewenst is, elders kunnen 
verkrijgen. Het was spreker bekend, dat van de zijde van het 
Ministerie van Justitie wordt gewezen op de inderdaad buiten-
gewoon goede pensioenvoorziening, doch deze wissel op de 
toekomst is in de praktijk geen overtuigend wervingsargument 
gebleken en dat is ten slotte beslissend. 

De vergoeding van de door de leden van de zittende magi-
stratuur te maken beroepsonkosten is beslist onvoldoende en 
niet in de verste verte te vergelijken met wat o.a. in het be-
drijfsleven aan - belastingvrije - onkostenvergoedingen wordt 
verstrekt. 

Het fiscale klimaat is al even ongunstig. Met grote moeite 
is incidenteel een geringe aftrek van de niet vergoede beroeps-
onkosten te verkrijgen. Om een forfaitaire aftrekregeling is her-
haaldelijk gevraagd, doch zonder enig resultaat. Wanneer men 
weet, welke aftrekposten de fiscus elders toestaat, dan is het 
begrijpelijk, dat buitenstaanders niet bereid zijn naar dit on-
gunstige fiscale klimaat over te stappen. 

Tenslotte maakte spreker nog enige opmerkingen over de 
dalende „image" van de rechterlijke macht, voornamelijk ver-
oorzaakt door onjuiste voorlichting door de diverse publiciteits-
media. Reeds in het verleden had hij gewezen op de vaak on-
zinnige wijze, waarop in de pers over de werkzaamheden van 
de rechterlijke macht verslag wordt uitgebracht. Voorbeelden 
zijn dagelijks uit de krant te knippen. De oorzaak van dit euvel 
is gelegen in de onvoldoende scholing van de journalisten op 
juridisch gebied; een begrijpelijke tekortkoming, omdat de 
waarde van het te vergaren nieuws blijkbaar niet opweegt tegen 
de kosten van dure juridische opleidingen. Bij herhaling is ge-
zocht naar een oplossing op dit gebied. Twee commissies zijn 
reeds geruime tijd vergeefs met dit onderwerp bezig. Slechts 
de benoeming van een contactpersoon op hoog niveau zal 
wellicht uitkomst bieden. 

Een van de voornaamste doelstellingen van het huidige wets-
ontwerp en de enige taak van de commissie-Witsen Elias was 
het bereiken van een goede personeelsvoorziening van de rech-
terlijke macht. De commissie is naar uit het voorgaande volgt 
naar het oordeel van de spreker in haar taak tekort geschoten; 
haar aanbevelingen zijn onvoldoende en bovendien in het wets-
ontwerp anders uitgewerkt. Zo is in plaats van de voorgestelde 
Raad van Advies thans reeds een commissie in het leven ge-
roepen met dezelfde benaming als de commissie-Witsen Elias, 
doch met als resultaat, dat aan de werving van buitenstaanders 
extra hinderpalen in de weg zijn gelegd. 

Om een goed inzicht te verkrijgen in de zorgwekkende toe-
stand op het gebied van de personeelsvoorziening van de zit-
tende magistratuur ware aan de Minister van Justitie een 
gedetailleerde opgave te vragen: 

a. van het aantal rechtersvacatures van 1 januari 1968 tot 
heden; 

b. van het aantal sollicitanten naar elk van deze vacatures 
(waarbij apart te vermelden het aantal R.A.I.O.'s), met een 
opgave van de namen en een opgave wie hunner benoembaar 
is gebleken; 

c. in hoeverre er voltallige aanbevelingen zijn opgemaakt; 
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d. hoeveel malen een vacature opnieuw is opengesteld; 
e. hoeveel van deze vacatures er momenteel nog onvervuld 

zijn en sinds wanneer deze openstaan. 

Naar aanleiding van een opmerking uit de commissie, dat 
de moeilijkheden wat betreft de personeelsvoorziening van de 
rechterlijke macht niet alleen te wijten zijn aan de te lage 
salariëring en te geringe fiscale faciliteiten, maar ook aan de 
wellicht te zware selectie en aan het feit, dat andere disciplines 
niet worden ingeschakeld, wees de heer Reuder erop, dat ook 
het aantal sollicitanten voor het rechtersambt niet zelden mini-
maal is. Dat ook aan andere disciplines ruimte dient te wor-
den gegeven, was voor hem een aanvaardbare gedachte. 

Zijn pleidooi om te komen tot een betere voorlichting aan 
de pers lichtte spreker nog als volgt toe. In het algemeen heeft 
de pers te weinig kennis van zaken met name voor wat betreft 
civielrechtelijke aangelegenheden. In de praktijk krijgt de pers 
een afschrift van het vonnis; een contactpersoon zou daarover 
nog een verantwoorde toelichting moeten kunnen geven. De 
aanstelling van dergelijke functionarissen achtte hij dringend 
gewenst. 

Mrs. J. L. M. Elders en H. Franken 

De volgende opmerkingen werden door de heer Elders, die 
mede namens de heer Franken het woord voerde, gemaakt. 

Blijkens de memorie van toelichting bij artikel I KK artikelen 
108 en 110 wordt met de invoering van de functie gerechts-
auditeur beoogd een aanvangsfunctie te creëren met werfkracht 
voor buitenstaanders. Het gaat hier om een voortgezette op-
leiding voor hen die steeds ev,.i ï.a.i.o.-opleiding hebben gehad 
dan wel een daarmee gelijk te stellen ervaring hebben opgedaan. 
De gerechtsauditeur wordt niet belast met rechtspraak doch 
dient als assistent voor de rechter, waarbij hij vonnissen zal 
moeten concipiëren en nota's opstellen ten behoeve van de 
rechter. 

Dit betekent dat hij in feite het werk moet doen dat nu 
mede door de substituut-griffier wordt gedaan, zonder dat 
deze functie echter vervalt en zonder dat de gerechtsauditeur 
de bevoegdheden van de griffier verkrijgt. 

De substituut-griffier heeft een vaste plaats op de zitting en 
een eigen verantwoordelijkheid: t.w. het maken van processen-
verbaal, het redigeren van verklaringen en het zelfstandig ver-
richten van routinewerkzaamheden, als verstekvonnissen etc. 

Wat de aantrekkelijkheid is voor de advocaten, die naar de 
rechterlijke macht willen overgaan, om benoemd te worden in 
een niet-rechtsprekende functie ontging spreker. 

Daarbij komt, dat de gerechtsauditeur, die uiteindelijk toch 
niet de juiste aanleg blijkt te hebben voor een benoeming tot 
rechter, in een onmogelijke situatie komt te verkeren. Voor 
routinewerkzaamheden is hij te hoog gekwalificeerd. Hij past 
niet in ons huidig systeem van rechterlijke organisatie en 
wanneer hij niet tevens tot substituut-griffier wordt benoemd 
is het te voorzien, dat hij geen dagtaak zal hebben. Daarvoor 
is het aantal zaken in eerste aanleg waarin de rechter behoefte 
heeft aan juridische voorlichting van derden veel te gering. 

Veel aantrekkelijker kwam het spreker voor de bestaande 
functie van rechter-plaatsvervanger uit te breiden met de vorm 
van bezoldigd rechter-plaatsvervanger voor resp. 1/5, 2/5 of 
3/5 van het rechterssalaris, al naar gelang de rechter-plaats-
vervanger bereid is 1, 2 of 3 dagen per week in zijn functie 
werkzaam te zijn. 

Een tweede voordeel van de rechter-plaatsvervanger met 
gedeeltelijke bezoldiging is gelegen in de mogelijkheid ge-
trouwde vrouwen aan te trekken die bereid zijn 1 of 2 dagen 
per week te werken. 

Spreker meende dat het rechter-plaatsvervangerschap voor 
buitenstaanders zonder meer aantrekkelijker is dan de onbe-
kende functie van gerechtsauditeur die noch rechter is, noch 
griffier. 

De financiële consequenties zijn zowel voor het rijk als voor 
betrokkene minder ingrijpend omdat de rechter-plaatsvervanger 

enerzijds gemiddeld een kleinere bezoldiging zal hebben dan de 
voorgestelde gerechtsauditeur, terwijl hij daarnaast nog inkom-
sten kan hebben uit zijn hoofdbetrekking: advocatuur of 
anderszins. 

Overgang naar de rechterlijke macht wordt gemakkelijker 
omdat de opleiding immers niet meer voor eigen rekening is 
van de betrokkene of diens werkgever zoals dit thans meestal 
het geval is. 

Ten aanzien van artikel II, sub E, stelde spreker het vol-
gende. 

Bij de voorgestelde wijziginr vin artikel 4b van de wet van 
18-12-57 wordt uitbreiding mogelijk van het aantal rechters in 
Den Haag en Rotterdam van 25 naar 28, terwijl het aantal 
vice-presidentsplaatsen gelijk blijft. In vergelijking met Am-
sterdam zou dit betekenen dat Den Haag en Rotterdam 1 vice-
president zullen hebben op 3,5 rechter, Amsterdam op 2,75. 

Het aantal vice-presidentsplaatsen in Den Haag en Rotter-
dam zou daarom in dit voorstel moeten worden verhoogd tot 
9 a lO. 

Blijkens de voorgestelde wijziging ad artikel III F krijgt de 
rechter die zonder opdracht van het ministerie in een vacature 
invalt, eveneens recht op de wettelijke tijdelijke weddeverho-
ging. Niet duidelijk is waarom dit ook niet geldt bij waarne-
ming in vacatures in het eigen college, wanneer deze waar-
neming extra werk betekent. De president van het betrokken 
college zou een en ander ter kennis van het ministerie dienen 
te brengen. 

In het kader van artikel IV kwam het spreker minder juist 
voor de salarisschaal voor rechters op een lager bedrag te laten 
beginnen dan thans het geval is. 

De ervaring leert dat reeds thans dit aanvangssalaris voor 
veel buitenstaanders niet aantrekkelijk is. 

Het argument dat soms jonge rechters met weinig ervaring 
worden benoemd en dat daarom het aanvangssalaris wel omlaag 
kan, gaat uiteraard niet op. 

In beginsel behoren alleen diegenen benoemd te worden die 
de voor hun functie benodigde bekwaamheid en geschiktheid 
bezitten. De mogelijkheid benoemd te worden met een aantal 
dienstjaren is te onzeker en zal de animo van buitenstaanders 
niet zonder meer verhogen. 

Vaststelling van de schaal op het huidige aanvangspeil biedt 
de mogelijkheid om de wat oudere rechter een duidelijke sala-
risverbetering te geven tot een totaal van 3 periodieken waar-
door de rechter na 9 jaar een salaris bereikt dat is gelegen 
halverwege het salaris van rechter en vice-president. 

Dit lijkt ook daarom redelijk omdat veel oudere rechters in 
feite een deel van de taak van vice-presidenten waarnemen door 
het presideren van kamers en door het dienst doen als unus. 

Als gevolg van deze verhoging van wedde zal de animo om 
de rechterlijke macht te verlaten waarschijnlijk afnemen. 

Ingaande op een vraag uit de commissie beklemtoonde de 
heer Elders, dat de functie van substituut-griffier aantrekke-
lijker gemaakt zou kunnen worden door meer gebruik te 
maken van de mogelijkheid deze tot rechter-plaatsvervanger 
te benoemen. 

Samenwerkende Centrales van Overheidspersoneel en de 
Kringen van Gcrechts- en Parketsecretarissen. 

De Samenwerkende Centrales van Overheidspersoneel en de 
Kringen van Gerechts- en Parketsecretarissen waren vertegen-
woordigd door de heren J. Verbraken, A. Lievaart en A. en J. 
Uytdewilligen. 

Ter inleiding deelden zij mee. dat het wetsontwerp, dat be-
oogt te geraken tot een doelmatiger functioneren van de rech-
terlijke macht teleurstelling heeft gewekt, zowel bij het ge-
rechts- als bij het parketsecretariaat. 

Het wetsontwerp introduceert ter assistentie van de rechter 
en van de officier van justitie respectievelijk de gerechts-
auditeur en de verkeersschout en tevens ter doelmatiger func-
tionering van de griffies, de (ongegradueerde) arrondissements-
griffier, die op de onder hem ressorterende kantongerechten 
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zal kunnen worden vervangen door een ongegradueerde func-
tionaris. 

Teleurstellend was, dat het wetsontwerp niet de positie van 
de gerechts- en parketsecretaris regelt, die reeds sedert vele 
jaren de rechter en officier van justitie assisteert en die voor 
wat betreft de gerechtssecretaris bij het kantongerecht reeds 
sedert vele jaren met de feitelijke leiding van de griffies is 
belast. 

In dit verband werd opgemerkt dat gerechtssecretariaat en 
parketsecretariaat reeds 10 jaren functioneren, zulks tot te-
vredenheid van de rechterlijke macht. 

Het wetsontwerp had naar het oordeel van betrokkenen, 
zowel aan het gerechtssecretariaat als aan het parketsecretariaat 
de erkenning moeten geven, welke daaraan toekomt. De be-
noeming tot respectievelijk substituut-griffier en verkeersschout 
van de gerechtssecretaris en de parketsecretaris zou in ruimere 
mate mogelijk moeten zijn. 

Nog teleurstellender was het voorlopig verslag van de vaste 
commissie, uitgebracht naar aanleiding van het ingediende 
wetsontwerp. 

Uit dit verslag is nl. gebleken dat de commissie in het ge-
heel niet op de hoogte is van de feitelijke gang van zaken op 
de gerechten en parketten. De vraag is zelfs gerezen of uw 
commissie wel af weet van het bestaan van een gerechts- en 
parketsecretariaat en. zo ja, of zij dan wel op de hoogte is van 
de rol welke beide instituten in de rechterlijke organisatie 
spelen. Ter toelichting noemden zij het volgende voorbeeld. 

De door de commissie aangegeven gronden voor het behoud 
van de gegradueerde griffier gaan niet op. De aan de griffier 
toegedachte werkzaamheden zoals het contact opnemen met 
een advocaat, als een door deze ingediend request niet geheel 
aan de wettelijke voorschriften voldoet of noodzakelijke bij-
lagen ontbreken, pleegt in de praktijk door de gerechtssecreta-
ris te geschieden. 

Zijn middelbaar juridische opleiding stelt hem zeer goed in 
staat dit te beoordelen. Het riet ontvankelijk verklaren van 
ontvangen verzoeken ten gevolge daarvan, komt niet voor. 

De opmerking in het voorlopig verslag over de verdeling 
van de werkzaamheden is eveneens niet in overeenstemming 
met de in vele gevallen gevolgde praktijk. 

Door verschillende leden van uw commissie werd gesteld 
dat het instituut van de verkeersschout met name bijzonder 
nuttig zou zijn voor de afdoening van de grote massa's onbe-
langrijke verkeersdelicten die buiten proces worden afgedaan. 
Deze werkzaamheden worden reeds vele jaren, op bevredigen-
de wijze, door de parketsecretarissen verricht. 

Het werk van de gerechts- en parketsecretarissen is dan ook 
van grote betekenis voor het goed functioneren van de recht-
spraak. 

Aansluitend aan het vore es taande schetste men — in het 
kort - de taak van de gerechts- en parketsecretaris. 

De taak van de gerechtssecretaris omvat onder meer: 
- het dienst doen ter terechtzitting als griffier; 
- het opmaken van de processen-verbaal van de zitting; 
- het concipiëren van beschikkingen; 
- het nazien van ingekomen dagvaardingen, verzoekschrif-

ten. ontwerpen van boedelscheidingen en voogdijrekeningen; 
- het zo nodig opnemen van contact met advocaten, nota-

rissen, ambtenaren van de burgerlijke stand, politie, enz.; 
- het fungeren als gesprekspartner van de rechter. 

Ten slotte is de gerechtssecretaris bij vele gerechten belast 
met de feitelijke leiding van de griffie. 

De parketsecretaris is onder meer belast met: 
- het concipiëren van dagvaardingen; 
- het uitvoeren van het sepot- en schikkingsbeleid in kan-

tongerechtszaken; 
- het schriftelijk of mondeling contact opnemen met daar-

voor in aanmerking komende instanties. 

Ten slotte was men van mening dat de huidige parket-
secretarissen de functie van de gedachte verkeersschout voor 
het overgrote deel reeds jarenlang tot tevredenheid verrichten. 

Men deed een beroep op de commissie er bij de Minister op 
aan te dringen het wetsontwerp zodanig te wijzigen, dat, zo al 
tot instelling van de verkeersschout wordt overgegaan, daar-
voor ook kunnen worden benoemd de thans fungerende parket-
secretarissen, dit gezien hun opleiding en ervaring. 

Met betrekking tot de gerechtssecretarissen zou men gaarne 
zien dat voor hen de functie van substituut-griffier beschik-
baar komt. 

Vereniging van Rechterlijke Ambtenaren in Opleiding. 
De Vereniging van R.A.I.O.'s werd vertegenwoordigd door 

mejuffrouw mr. L. de Bruin en de heren mrs. L. A. R. J. 
de Beaufort, A. P. Besier, A. H. van Delden, A. C. 't Hart, 
H. G. Heumans en H. P. Wooldrik. 

Mejuffrouw De Bruin vertolkt de mening van de Vereniging 
als volgt. 

Tegen het invoeren van de functie van gerechtsauditeur als 
voortgezette opleiding voor de rechterlijke ambtenaar, die zijn 
thans zes-jarige opleiding heeft voltooid, hebben de R.A.I.O.'s 
de volgende bezwaren. 

Allereerst is het psychologisch onjuist om iemand te lang 
in een opleidingsfase te houden. Na een zes-, binnenkort vijf-
jarige, opleiding na een universitaire opleiding van gemiddeld 
vijf jaar dient aan de formele opleidingsfase een duidelijk 
einde te komen. Tevens moet de opleidingstijd van vijf of zes 
jaar voldoende worden geacht om de technische vaardigheid, 
vereist voor een juiste uitoefening van het rechtersambt, onder 
de knie te krijgen. Slechts de technische kennis met betrekking 
tot de werkzaamheden, die uitsluitend door een rechter kunnen 
worden verricht en die de R.A.I.O. derhalve niet in zijn oplei-
dingstijd kan leren, moet na de opleiding nog worden verwor-
ven, zoals het enquêteren, het stellen van vragen ter terecht-
zitting, de positie van de rechter in de raadkamer. De gerechts-
auditeur is niet noodzakelijk tevens rechter-plaatsvervanger en 
zal derhalve niet mogen enquêteren of ter terechtzitting vragen 
mogen stellen. Tevens zal het afhankelijk zijn van de samen-
stelling van de kamer of de gerechtsauditeur in de raadkamer 
in de gelegenheid zal worden gesteld zijn mening te openbaren 
en te verdedigen. 

De functie van gerechtsauditeur komt volgens de memorie 
van toelichting voor de R.A.I.O. in de plaats van de tegen-
woordige functie van substituut-griffier. Momenteel bestaat 
de taak van de substituut-griffier voornamelijk uit het con-
cipiëren van vonnissen en het opmaken van processen-verbaal. 
Puur administratieve werkzaamheden worden - hoewel dit per 
rechtbank verschilt - in het algemeen weinig of niet door de 
substituut-griffier verricht. De gerechtsauditeur zal, zoals 
gezegd, ook vonnissen concipiëren. Te verwachten is (zie 
hiervoor prof. mr. J. de Ruiter „oude en nieuwe taken van 
de Burgerlijke Rechter", uitgave Calvinistische Juristenvereni-
ging 1970) dat de gerechtsauditeur in de praktijk snel tot 
waarnemend-griffier zal worden benoemd. Dan immers zal zijn 
aanwezigheid ter terechtzitting nodig voor het concipiëren van 
vonnissen meer zin hebben. Hieruit volgt, dat hij ook pro-
cessen-verbaal zal opmaken. Dat de gerechtsauditeur zich zal 
bezighouden met het opstellen van discussienota's valt niet 
te verwachten. Tot op heden wordt immers zelden of nooit 
door de rechters aan R.A.I.O.'s of substituut-griffiers ge-
vraagd discussienota's op te stellen, zodat hieraan in de 
praktijk kennelijk vrijwel geen behoefte bestaat. Voor het 
tegengestelde oordeel dat in de memorie van antwoord tot 
uitdrukking komt, worden dan ook geen gronden aangevoerd 
(zie memorie van antwoord, blz. 3 en blz. 6). 

Gezien het voorgaande valt te verwachten, dat de gerechts-
auditeur in de toekomst zal functioneren hetzij vrijwel uit-
sluitend als rechter-plaatsvervanger als hij tot rechter-plaats-
vervanger is benoemd, hetzij - als dit niet het geval is - als 
substituut-griffier. In beide gevallen wordt geen werkelijk 
nieuwe functie, doch slechts een nieuwe naam voor een oud 
beestje ingevoerd. 
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De Vereniging van R.A.I.O.'s wijst de functies van gerechts-
auditeur en substituut-griffier voor de ex-Raio af, en stelt, 
dat het op voormelde gronden aanbeveling verdient, dat de 
R.A.I.O. na het voltooien van zijn opleiding werkzaam zal 
zijn als rechter-plaatsvervanger, waarbij hij wordt benoemd 
tot administrateur ten departemente. Het standpunt dat de 
R.A.I.O. na het beëindigen van zijn opleiding, voorzover hij 
voor de zittende magistratuur opteert, altijd en onmiddellijk 
als rechterplaatsvervanger werkzaam zal zijn, wordt door de 
verschillende sectiebesturen van de Vereniging voor Recht-
spraak ook wel gedeeld, zoals op een onlangs gehouden ver-
gadering van die besturen mocht blijken. 

De functie van verkeersschout wordt blijkens de memorie 
van toelichting ingevoerd op grond van de overweging, dat 
door de grote hoeveelheid verkeerszaken een zware druk op 
het openbaar ministerie en vooral op de jongeren daarvan wordt 
gelegd. Deze jongeren zijn gedwongen hun tijd geheel of groten-
deels te besteden aan kwesties van verkeerszaken, waardoor hun 
vooropleiding slechts zeer ten dele rendabel is, terwijl omge-
keerd hun praktijkervaring veel te eenzijdig en daardoor onvol-
doelde dreigt te worden. Het invoeren van de verkeersschout 
betekent, dat binnen het openbaar ministerie een specialisme 
wordt ingevoerd. Dit heeft verregaande betekenis. Mogelijk is 
immers, dat de aanstelling van een specialist voor de behan-
deling van verkeerszaken een grote stimulans zal opleveren 
voor het aanstellen van specialisten op andere gebieden, bij-
voorbeeld voor economische zaken. Merkwaardig is, dat de 
functie van verkeersschout niet wordt ingevoerd met als moti-
vering, dat men voor de behandeling van verkeerszaken specia-
listen gewenst acht. 

Voor het in de memorie van toelichting gesignaleerde pro-
bleem zijn naast de aantrekking van specialisten ook de vol-
gende oplossingen mogelijk: 

1. uitbreiding van het openbaar ministerie, waardoor èn de 
overbelasting èn de eenzijdigheid zouden kunnen worden opge-
heven (zie het hierover samengestelde rapport van het Hoofd 
van het Arrondissementsparket te Zutphen, jhr. mr. Th. W. 
van den Bosch); 

2. een vermindering van het aantal verkeerszaken, waarvan 
het openbaar ministerie kennis dient te nemen. Men denke 
bijvoorbeeld aan het Duitse systeem. 

De vereniging van R.A.I.O.'s is, gezien de vérstrekkende 
consequenties van de invoering van de Verkeersschout, van 
mening, dat ook de andere mogelijke oplossingen terdege dienen 
te worden bekeken. Tevens dient, indien dan toch de oplossing 
van het aanstellen van specialisten wordt gekozen, deze keuze 
nader te worden gemotiveerd. De invoering van de functie van 
verkeersschout behoort echter niet te worden afgewezen op de 
grond, dat deze functionaris niet academisch gevormd zal zijn. 
Voor de functie van griffier geldt dit in nog sterkere mate. 
De vereniging betreurt overigens, dat de invoering van de 
functie van verkeersschout in de gedachten van de Minister is 
gekoppeld aan de door het openbaar ministerie reeds zeer 
lang gewenste salaris verbetering. 

In het wetsontwerp is geen maximum-leeftijdsgrens voor de 
zittende magistratuur opgenomen. De vereniging van R.A.I.O.'s 
ondersteunt de blijkens het voorlopig verslag door zeer vele 
leden geopperde wens de maximum-leeftijdsgrens voor leden 
van de zittende magistratuur tot 65 jaar te verlagen. De kritiek 
in het voorlopig verslag geuit op de salarisopbouw zoals in het 
wetsontwerp gedetailleerd weergegeven, wordt door de Ver-
eniging gedeeld. 

In de memorie van toelichting wordt herhaaldelijk verwezen 
naar het rapport-Bloemarts. Het rapport-Bloemarts adviseert 
tot een wijziging van de thans bestaande opleiding van rechter-
lijke ambtenaren. De vereniging van R.A.I.O.'s is van mening, 
dat deze opleiding dringend wijziging behoeft. Momenteel 
wordt de R.A.I.O. uitsluitend door leden van de rechterlijke 
macht opgeleid. Duidelijk is, dat dit een onjuist systeem is, 
daar de R.A.I.O. op allerlei gebied, te denken valt bijvoorbeeld 
aan de gedragswetenschappen, scholing behoeft. Een soortgelijk 
bezwaar hebben de R.AJ.O.'s ook tegen de commissie-Bloem-

arts. Deze commissie bestond uitsluitend uit leden van de 
rechterlijke macht en departementsambtenaren. De basis van 
de R.A.I.O.-opleiding dient echter juist te worden gelegd door 
een commissie, waarin verschillende disciplines zijn vertegen-
woordigd. Het rapport van de commissie-Bloemarts wordt door 
de R.A.I.O.'s vrijwel unaniem verworpen. De R.A.I.O.'s achten 
het wel nuttig om een reële mogelijkheid te krijgen zich theo-
retisch te ontwikkelen, aangepast aan hun eigen persoonlijke 
inzichten en behoeften. Zij wensen echter inspraak in de orga-
nisatie der opleiding en zijn niet bereid zich te onderwerpen 
aan het schoolse systeem, zoals dit uit het rapport van de 
commissie-Bloemarts blijkt. Tevens is het naar hun oordeel 
absoluut noodzakelijk, dat ook de organisatie van de opleiding 
aan vertegenwoordigers van verschillende disciplines wordt 
opgedragen. In tegenstelling hiermee wordt echter in het rap-
port-Bloemarts gedacht aan een curatorium, thans ook wel Raad 
voor de R.A.I.O.-opleiding genoemd, dat uitsluitend uit juristen 
bestaat. 

De R.A.I.O.'s zijn van oordeel, dat de theoretische scholing, 
die zij naar de mening van de leden van de rechterlijke macht, 
zoals deze blijkt uit het rapport-Bloemarts, nodig hebben, niet 
aan de leden van de rechterlijke macht zelf mag worden ont-
houden. Het onder de R.A.I.O.'s ook op dit punt bestaande 
gevoel van onbehagen zou op deze wijze kunnen worden ver-
minderd. 

Met betrekking tot de concrete kritiek van de R.A.I.O.'s op 
het rapport-Bloemarts wees men o.a. op het artikel van mr. 
A. C. 't Hart, gepubliceerd in het tijdschrift „Delikt en Delin-
kwent". 

Vragen uit de commissie gaven mej. de Bruin nog aanleiding 
het volgende op te merken. De suggestie om R.A.I.O.'s boven 
de sterkte te plaatsen kwam haar bijzonder ongewenst voor. Het 
feit, dat men bij tewerkstelling op het parket op een eigen 
gebied verantwoordelijkheid draagt is juist bijzonder aantrek-
kelijk. Zoals reeds eerder was betoogd kan de gerechtsauditeur 
niet met alle aspecten van het rechtersambt ervaring opdoen. 
De functie van rechter-plaatsvervanger zou daarentegen wel 
mede gezien kunnen worden als een opleidingsfunctie. 

De stelling dat de griffier niet per se academisch gevormd 
dient te zijn, lichtte spreekster nog toe door erop te wijzen dat 
een aantal aspecten verbonden aan het werk van deze functio-
naris nauwe verwantschap vertoont met de functie van per-
soneelschef; deze heeft echter geen verplichte academische 
opleiding gevolgd. 

Op een vraag uit de commissie of bij de R.A.I.O.'s vol-
doende belangstelling bestaat voor het Openbaar Ministerie 
om in de toekomst de openvallende vacatures te vervullen, 
antwoordt mr. 't Hart dat deze belangstelling zo sterk is toe-
genomen dat thans zelfs een kleine meerderheid van de 
R.A.I.O.'s die nu of in de zeer nabije toekomst hun keuze 
moeten maken tussen staande en zittende magistratuur opteert 
voor het Openbaar Ministerie, maar dat hun aantal stellig sterk 
zal slinken indien de verwachte salariële gelijktrekking van de 
staande met de zittende magistratuur niet spoedig zou worden 
doorgevoerd. De Vereniging is dan ook van mening dat de 
verbetering van de salarispositie van het Openbaar Ministerie 
niet afhankelijk mag worden gesteld van de invoering van de 
verkeersschout. Voorts merkte de spreker op dat naar het 
oordeel van de Vereniging voor een goed functioneren van 
de rechterlijke macht op korte termijn veel fundamentelere 
herzieningen van haar structuur en werkwijze noodzakelijk 
zijn dan de voorstellen die thans in het wetsontwerp zijn vervat. 

Kring van Kantonrechters. 
De vertegenwoordiging van de Kring van Kantonrechters 

bestond uit de heren mrs. M. E. J. J. Burlage, P. A. C. Bon-
dam, F. B. Keulen en J. Gerretsen. 

De heer Burlage betoogde het volgende. 
De Minister van Justitie heeft zich bij brief van 7 juni 1966 

gewend tot het bestuur van de Nederlandse Vereniging voor 
Rechtspraak. In de brief worden weergegeven de voorstellen 
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van de Commissie-van Gilse met betrekking tot de bezetting, 
de structuur en de salariëring van het openbaar ministerie. 
De Minister schrijft dat hij gaarne het oordeel van de Ver-
eniging voor Rechtspraak omtrent de voorstellen zal vernemen 
en voegt daaraan toe: „Aangezien een der voorstellen betrek-
king heeft op het optreden van het openbaar ministerie ter 
zitting van het kantongerecht, zullen eventuele opmerkingen 
daaromtrent van de kring van kantonrechters, mijn bijzondere 
aandacht hebben". 

De Kring heeft op de voorstellen van de Commissie-van 
Gilse gereageerd met een nota d.d. maart 1967, die aan de 
Commissie voor Justitie op 16 oktober 1970 in afschrift is toe-
gezonden. 

Daar noch uit het wetsontwerp 10 808, noch uit de memorie 
van toelichting of de memorie van antwoord is gebleken van 
de bijzondere aandacht die is gewijd aan de opmerkingen van 
de Kring, grijpt het bestuur gaarne de gelegenheid aan de be-
zwaren van de Kring voor een commissie nader toe te lichten. 
Weliswaar heeft de Kring in een korte nota d.d. maart van 
dit jaar al enige opmerkingen gemaakt n.a.v. de memorie van 
antwoord, doch meent dat c;.i jverzicht van de bedenkingen 
nuttig kan zijn. 

Sedert het opstellen van de nota van maart 1967 hebben 
zich twee belangrijke wijzigingen voorgedaan: 

In de eerste plaats is het aantal juridische studenten en af-
gestudeerden sedert de Commissie-van Gilse haar rapport 
waarop de nota van de Kring een reactie was, uitbracht 
(1965), aanmerkelijk toegenomen. 

Ten tweede stelt de Minister een algehele herziening van 
de Wet op de Rechterlijke Organisatie binnen 6 a 10 in het 
vooruitzicht. 

Enerzijds is het tekort aan jonge juristen, waarop de Com-
missie-van Gilse haar voorstellen mede baseert, aanmerkelijk 
afgenomen en anderzijds lijkt het tijdstip, om thans niet meer 
terug te draaien wijzigingen in de rechterlijke organisatie aan 
te brengen in verband met een algehele herziening bijzonder 
ongunstig gekozen. 

De Kring van Kantonrechters heeft bezwaar tegen de koppe-
ling in wetsontwerp 10 808 van de zeer urgente verbetering 
van de salarispositie van de leden van het openbaar ministerie 
aan andere onderwerpen en zou een ontkoppeling willen be-
pleiten. 

De Kring ziet niet goed in hoe door verlaging van het aan-
vangssalaris van rechters in de arrondissementsrechtbanken de 
wervingskracht van de rechterlijke macht kan worden vergroot. 
De Kring acht evenmin juist om voor kantonrechters van een 
bepaalde klasse een salarisschaal in te voeren: de indeling in 
klassen maakt het immers mogelijk te promoveren tot een ho-
gere salarisklasse. In de indeling in klassen zelf is in de kanton-
gerechten a.h.w. een salarisschaal ingebouwd. 

Het indelen van rechters van een zelfde gerecht in salaris-
klassen gaat uit van de onjuiste gedachtengang dat een begin-
nend rechter werk van minder kwaliteit zou leveren. Dit is een 
onaanvaardbare gedachte met betrekking tot met rechtspraak 
belaste functionarissen. 

Het grootste bezwaar van de Kring richt zich tegen het 
voorstel tot invoering van de verkeersschout ter strafzitting 
van de kantonrechter. Afgezien van bovengenoemde overwe-
gingen (algehele herziening op kortere termijn, grotere aanwas 
jonge juristen) richten de volgende bezwaren tegen dit voorstel. 

De verkeersschout zal als niet algemeen gevormd jurist noch 
ter zitting, noch bij zijn beleidsvoering (contacten met de 
politie, etc.) het nodige gewicht in de schaal kunnen leggen. 
De verkeersschout zal met name in soms uiterst moeilijke 
verkeersstrafzaken - waarbij ook grote civielrechtelijke be-
langen een rol kunnen spelen - noch tegen dikwijls goed on-
derlegde verdachten of tegen raadslieden (voor wie wél de eis 
geldt dat zij universitair zijn gevormd!) het juiste tegenwicht 
kunnen geven. Dit bemoeilijkt de positie van de kantonrechter. 

De opleiding zal niettemin van een dergelijke zwaarte en duur 
zijn dat het uitsluitend behandelen van verkeersstrafzaken 
(daar komt het in grote trekken toch op neer) frustrerend zal 
merken. De verkeersschout zal op zijn functie „uitgekeken" 

kunnen raken (zie memorie van antwoord), dan wel willen 
opklimmen tot hogere functies dan zijn niet-universitaire op-
leiding gedoogt. 

Met de verkeersschout wordt de niet-jurist in het openbaar 
ministerie binnengeleid, alsook in de rechterlijke macht, waarin 
de niet-jurist slechts op bepaalde plaatsen zitting heeft (be-
lastingkamers bij de gerechtshoven, pachtkamers bij de kanton-
gerechten en als kantonrechter-plaatsvervanger - dit laatste in 
zeldzame gevallen). 

In de Kring leefden, zo merkte de heer Gerretsen op, de vol-
gende voorstellen tot verbetering van de huidige situatie: 

1. Het beperken van het aantal strafzaken van gering belang 
ter zitting van de kantonrechter door invoering van een regeling 
waarbij de door het openbaar ministerie uitgezonden trans-
acties tot een voor tenuitvoerlegging vatbare titel leiden indien 
de verdachte aan het transactievoorstel niet voldoet (thans 
moet de zaak in dat geval ter zitting worden aangebracht). De 
Commissie-Feber houdt zich hiermede reeds bezig. 

2. Het samentrekken van die verkeerszaken die thans door 
de politierechter en de kantonrechter worden behandeld bij de 
kantonrechter. 

De voordelen hiervan zijn: 
a. de strafzittingen van de kantonrechter (kleiner geworden 

bij invoering van het voorstel genoemd sub 1) winnen een 
belang, de strafzittingen van de politierechter worden kleiner; 

b. de gegradueerde officier van justitie zal meer voldoening 
kunnen vinden in de strafzitting van de kantonrechter en 
daarvoor meer tijd beschikbaar hebben door de geringere om-
vang van de zittingen van de politierechter; 

c. de betreffende officier van justitie zal bij uitstek in de 
gelegenheid zijn zich te bekwamen in verkeerszaken en zal 
ook bij de volle kamers der rechtbanken dienst kunnen doen 
bij de verkeersdelicten die daar worden behandeld; 

d. de hoger beroep beperkende werking van artikel 349 lid 
2 Sv. komt te vervallen voor die strafzaken die thans door 
de politierechter worden berecht. De voor de verdachten on-
begrijpelijke dubbele berechting (ingeval het openbaar mini-
sterie met het oog op artikel 349 lid 2 Sv. de zaken gescheiden 
aanbrengt) vervalt voor die zaken dan eveneens. 

Ingaande op vragen uit de commissie deelde de heer Burlage 
mede, dat met het huidige aantal kantonrechters niet is te 
volstaan. De recente verhoging van de competentiegrens heeft 
een stijging van het aantal kantongerechtszaken met 30 pet. 
ten gevolge gehad. 

Voorts is een sterke vermindering van het aantal verkeers-
zaken, dat bij de politierechter aanhangig wordt gemaakt, aan 
de dag getreden. De Kring bepleitte een snelle oplossing van 
een noodtoestand welke zich binnen het openbaar ministerie 
voordoet. 

Nederlandse Vereniging voor Rechtspraak. 
Namens de Nederlandse Vereniging voor Rechtspraak zijn 

aanwezig de heren mrs. P. van Empel, F. J. M. Nivard, 
A. G. H. Beljaars en J. M. Schampers. 

De heer Van Empel betoogde het volgende. 
Bij brief dd. 21 september 1969 heeft de Minister van 

Justitie het oordeel van het bestuur van de Nederlandse Ver-
eniging voor Rechtspraak gevraagd over een voorontwerp van 
wet tot wijziging van enige bepalingen betreffende de rechter-
lijke organisatie. 

Het bestuur heeft omtrent dit voorontwerp een nota aan de 
Minister gezonden dd. 21 november 1969, waarin tot uitdruk-
king werd gebracht, dat het bestuur zich zeer wel met de voor 
te stellen wetswijzigingen kon verenigen. 

Het bestuur heeft na kennisneming van het ontwerp van 
wet en de daarbij gevoegde toelichting, zoals dat aan de Twee-
de Kamer der Staten-Generaal is aangeboden bij Koninklijke 
Boodschap dd. 9 september 1970, geen aanleiding gevonden op 
hetgeen aan de Minister reeds was geschreven terug te komen. 
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In de aanbiedingsbrief bij voormelde nota is aan de Minister 
medegedeeld, dat in de nota het standpunt van het bestuur 
der vereniging werd weergegeven en dat met name in de 
Kring van Kantonrechters overwegende bezwaren bestonden 
tegen invoering van de verkeersschout. 

Tevens is in de nota tot uitdrukking gebracht, dat het be-
stuur van de vereniging uitziet naar een binnen niet al te 
lange tijd te verwezenlijken verdergaande herziening van de 
rechterlijke organisatie. 

Met het onderhavige wetsontwerp worden naar het oordeel 
van het bestuur namelijk wel voor enkele knelpunten in de 
rechterlijke organisatie mogelijke oplossingen geboden, maar 
van een wezenlijke verandering is geen sprake. De in het wets-
ontwerp vervatte verbeteringen worden zo urgent geacht, dat 
verder uitstel van de totstandkoming van althans dit wets-
voorstel niet verantwoord voorkomt. 

Wil de rechterlijke macht in onze zich snel ontwikkelende 
en veranderende samenleving zijn taken zo goed mogelijk 
kunnen blijven vervullen dan zal het beslist noodzakelijk zijn, 
dat met kracht wordt gestreefd naar een in personeel en in 
materieel opzicht deugdelijk gestructureerd rechterlijk appa-
raat, waarbij aangepaste gebouwen en een moderne outillage 
niet zullen mogen ontbreken. 

Het bestuur van de Nederlandse Vereniging voor Recht-
spraak dringt er dan ook op aan, dat de aangekondigde staats-
commissie zo spoedig mogelijk zal worden ingesteld. 

De heer Nivard betoogde, dat het onderhavige wetsontwerp 
weliswaar de noodtoestand bij de parketten vermindert, doch 
overigens vele problemen onopgelost en zelfs geheel onberoerd 
laat. 

Ten aanzien van de recrutering van buitenstaanders voor de 
rechterlijke macht valt er van het wetsontwerp niets te ver-
wachten. Eerste vraag is: op wie mikt men? Er melden zich 
wel juristen en er worden wel buitenstaanders benoemd, maar 
is dit het type jurist, waarvan versterking voor de rechterlijke 
macht te verwachten is? Er zijn nu eenmaal allerlei soorten 
juristen, doch er zijn maar een paar soorten, die - naast de in 
de eigen dienst opgeleide juristen - versterking kunnen be-
tekenen, bijv. de ervaren advocaat, de goede bedrijfsjurist. 

Wat betreft de salariëring van de leden van de rechterlijke 
macht dient men dan ook geen vergelijkingen te maken met 
ambtenarensalarissen, doch het oog te richten op de inkomens, 
die verkregen worden in de groep waaruit men rechters wil 
recruteren. 

In ieder geval is verlaging van het aanvangssalaris voor 
jonge rechters het omgekeerde van een adequaat recruterings-
middel. Er worden nu al jonge R.A.I.O.'s door de balie weg-
gelokt met honoraria die rechterssalarissen te boven gaan. 

Nochtans zal niet slechts de inkomenspositie verbeterd 
moeten worden. Even dringend nodig is verbetering van de 
outillage waarin de rechterlijke macht haar taak moet ver-
vullen. 

Wie uit een goed georganiseerd kantoor of bedrijf komt past 
er voor zelf zijn concepten te typen en naderhand zelf de 
vonnissen te collationeren, gelijk vrijwel iedere rechter thans 
verplicht is. 

Een groot euvel is voorts de slechts voorlichting over recht-
spraak en rechterlijke macht. Eigen voorlichtingsdiensten bij 
de rechtsprekende organen zouden veel kunnen verbeteren. 

Regelmatige contacten tussen de rechtsprekende organen en 
de juridische faculteiten moeten bevorderd worden. 

Wezenlijk is dat de herziening van de rechterlijke organi-
satie fundamenteel wordt aangepakt. Het is onthutsend te 
moeten vernemen, dat een ingrijpende herziening van de wet 
R.O. nog wel 6 a 10 jaar op zich zou laten wachten. 

In ieder geval moet gestreefd worden naar grotere werk-
eenheden. Primair opent dit de mogelijkheid om beter gebruik 
te maken van specialisten. Tevens opent men daarmee de weg 
naar de rechterlijke macht voor de gespecialiseerde jurist. Wel 
moet er dan voor gezorgd worden dat ook voor de gespeciali-
seerde rechter goede promotiekansen aanwezig zijn. Daarnaast 
zal de mogelijkheid om de gespecialiseerde rechter bij een 
ander college te detacheren verruimd moeten worden. 

Andere voordelen van grotere werkeenheden: de beschikbare 
krachten kunnen efficiënter worden ingedeeld; aanschaffing 
van moderne bedrijfsapparatuur wordt mogelijk; voorlichting 
kan veel beter verzorgd worden. 

De rechterlijke macht mag niet achterlopen bij de ontwik-
kelingen binnen de balie. Gebeurt dat wel, dan verliest de 
rechterlijke macht niet alleen haar aantrekkingskracht voor 
advocaten, maar dreigt ook wezenlijk gevaar voor de kwaliteit 
van de rechtspraak zelf. 

Sectie Administratieve Rechtspraak van de Nederlandse Ver-
eniging voor Rechtspraak. 

De Sectie Administratieve Rechtspraak werd vertegenwoor-
digd door de heren mrs. H. B. Vroom en H. O. Thunnissen. 

De heer Vroom maakte de volgende opmerkingen. 
In artikel 31, lid 1 der Beroepswet is het aantal der plaats-

vervangende leden van de Centrale Raad van Beroep bepaald 
op „ten hoogste tien". Daar dit maximum al geruime tijd is 
bereikt en er behoefte bestaat aan een groter aantal plaatsver-
vangende leden, zag de Raad dit maximum gaarne geschrapt. 
Hiertegen zal te minder bezwaar kunnen bestaan nu voor de 
gewone rechterlijke macht reeds vele jaren geleden het maxi-
mum is vervallen en vervangen door „het door Ons nodig ge-
achte aantal". 

Bij de nota van wijzigingen, gevoegd bij de memorie van 
antwoord, is de mogelijkheid opengesteld van het optreden 
van part-time rechters. In die memorie is op bladzijde 3, 
tweede kolom, eerste volle alinea, medegedeeld: „De vraag of 
de aldus geschapen part-time regeling ook moet worden inge-
voerd voor de meer gespecialiseerde, in hoogste instantie recht-
sprekende administratief-rechterlijke colleges (Centrale Raad 
van Beroep, College van Beroep voor het bedrijfsleven) zal 
worden bestudeerd ter gelegenheid van de komende herziening 
van de Beroepswet". 

De sectie stelde de vraag waarom die regeling nu niet inge-
voerd wordt voor de niet in hoogste instantie rechtsprekende 
colleges als de raden van beroep? 

Sectie Raadsheren en Rechters van de Nederlandse Vereni-
ging voor Rechtspraak. 

De vertegenwoordiging van de Sectie Raadsheren en Rech-
ters bestond uit de heren mrs. L. Hollander en G. R. André 
de la Porte. 

De heer Hollander betoogde het volgende. 
Het bestuur van de sectie Raadsheren en Rechters van de 

Nederlandse Vereniging voor Rechtspraak was van oordeel, 
dat het wetsontwerp 10 808 geen oplossing biedt voor een nu 
reeds geruime tijd aanwezige noodtoestand, bestaande in on-
voldoende aanbod van gegadigden voor het rechterschap. 

In het bijzonder bestaat vrijwel geen aanbod van buiten-
staanders, terwijl het - naar de algemeen gehuldigde opvatting, 
waarvan ook het wetsontwerp uitgaat - voor een goede rechts-
bedeling uitermate belangrijk moet worden geacht, dat ook 
personen met bredere maatschappelijke ervaring dan de in 
eigen gelederen opgeleiden aan de rechtspraak deelnemen. 

Van de in het wetsontwerp voorgestelde functie van ge-
rechtsauditeur verwachtte het sectiebestunr niet de beoogde 
wervende kracht. Anderzijds zal door de in het wetsontwerp 
voorgestelde maatregelen ter bevordering van de toetreding tot 
het openbaar ministerie en door de ontworpen verlaging van 
het aanvangssalaris van de rechter de belangstelling voor een 
functie in de zittende magistratuur nog verder teruggedrongen 
worden. 

Het sectiebestuur wees erop, dat, nu thans ex-raio's tot 
rechter benoemd plegen te worden ruimschoots binnen de oor-
spronkelijk voorziene termijn van 10 jaar na de aanvang van 
hun opleiding, het handhaven van de termijn van 10 jaar, 
welke voor buitenstaanders niet zou meetellen bij het bepalen 
van hun salarisanciënniteit, (artikel III onder I van het ont-
werp), het aanbod van die zijde nog verder zou kunnen af-
remmen. Deze termijn ware bij voorkeur geheel uit het wets-
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ontwerp te schrappen, waardoor een flexibeler beleid moge-
lijk zou zijn. 

Ten slotte deelde het sectiebestuur de bezwaren, gerezen 
tegen de in het wetsontwerp voorgestelde beperking van de 
benoembaarheid van de fiscale en notariële juristen in de 
belastingkamers van de Gerechtshoven; voor een overtuigende 
uiteenzetting van deze bezwaren verwees het sectiebestuur 
gaarne naar de bijdrage van prof. mr. H. J. Hofstra in het 
Weekblad voor fiscaal recht no. 5027 van 18 februari 1971 
en naar die van mr. P. Meyjes in hetzelfde nummer van dit 
weekblad en in no. 5036 van 22 april 1971. 

Sectie Kinderrechtspraak van de Nederlandse Vereniging 
voor Rechtspraak. 

De volgende leden van de Sectie Kinderrechtspraak voerden 
het woord: mevrouw prof. mr. dr. J. C. Hudig en de heer mr. 

M. Rutgers van der Loeff. Zij betoogden het volgende. 
De uitbreiding met de thans door de presidenten der recht-

banken getrolfen voorzieningen hangende een echtscheidings-
procedure het aan minderjarigen boven 14 jaar gelegenheid 
geven om te worden gehoord over de voogdijvoorziening, de 
uiterst subtiele omgangsrechtkwesties - vide ook buitenlandse 
ervaringen ter zake - , de te verwachten bemoeienis met de 
in inrichtingen verblijvende pupillen der voogdijverenigingen 
en de nu nog bij de kantonrechter berustende voogdijvoor-
zieningen zullen veel extra werk vragen. 

Uit de gegevens die de Minister van Justitie kan verstrekken, 
zal blijken dat reeds thans niet in alle vacatures voor kinder-
rechter kan worden voorzien. 

In de toekomst is derhalve te vrezen dat zulks in veel ster-
kere mate nog het geval zal zijn, tenzij er wegen worden ge-
vonden om het aanbod van voor dit werk capabele kandidaten 
te vergroten. 

De op suggestie van de Tweede Kamer in de nota van 
wijzigingen door de Minister van Justitie geopende mogelijk-
heid tot het aanstellen van part-time rechters zou daartoe een 
zeer geëigende stap kunnen zijn. 

Gevreesd dient echter te worden dat nu bij de selectie nog 
steeds wordt uitgegaan van het adegium of iemand een „all-
round" rechter kan en wil worden, diverse voor familie- en 
strafrecht - en derhalve ook voor het kinderrechterschap -
alleszins gekwalificeerde kandidaten zullen afvallen c.q. zich 
niet eens zullen melden, omdat hun ambitie zo zeer niet ligt 
in de richting van wat professor Enschede het ius ad rem 
heeft genoemd, dat zij alleen uit dien hoofde daarvoor al 
minder geschikt te zijn te achten; (ook de zich zeer speciaal 
voor het ius ad rem zich interesserenden kunnen om dezelfde 
reden nalaten te solliciteren). 

De Sectie Kinderrechtspraak was derhalve van oordeel, dat 
zolang niet een zekere specialisatie binnen de rechterlijke 
macht wordt erkend, een adequate uitvoering der vorenge-
noemde nieuwe wettelijke regelingen niet zal zijn te waar-
borgen, doch tevens in het algemeen de juist de image van de 
rechterlijke macht zo zeer bepalende straf- en familierecht-
spraak zich niet zo zal kunnen ontwikkelen als voor een toe-
komstige goede rechtsbedeling ter zake geboden is. 

Het kwam de sectie derhalve voor dat het onderhavige wets-
ontwerp van beperkte betekenis is te achten en dat met kracht 
mede door de Staten-Generaal op een geheel nieuwe de specia-
lisatie binnen de rechterlijke macht volmondig erkennende Wet 
op de Rechterlijke Organisatie dient te worden aangedrongen, 
gelijk ook het oordeel was van de overgrote meerderheid der 
Nederlandse Juristen Vereniging in haar vergadering van 1970 
en ook reeds in mei 1969 de conclusie was van het congres 
van de Union Internationale des Magistrats. 

Het onderhavige wetsontwerp werd niet als een belemme-
ring; veeleer als een stimulans tot een dieper gaande reorgani-
satie gezien. 

Naar aanleiding van een vraag uit de commissie onder-
streepte de heer Rutgers van der Loeff de noodzaak om in de 
rechterlijke macht te komen tot een grotere specialisatie. Zon-
der een dergelijke aanpak is van het wervingsbeleid nauwelijks 
iets te verwachten. 

Mevrouw Hudig zag als een van de mogelijkheden dat aan 
de juridische faculteit afgestudeerden in de vrije studierichting 
zich via de functie van gerechtsauditeur en na een aanvullend 
examen zich tot de rechterlijke macht toegang zouden kunnen 
verschaffen, al hangt een en ander ook wel samen met het 
gekozen vakkenpakket. Overigens verwachtte mevrouw Hudig 
niet, dat langs de weg van het gerechtsauditeurschap kinder-
rechter zouden zijn te werven. 

Sectie Openbaar Ministerie van de Nederlandse Vereniging 
voor Rechtspraak. 

Voor de Sectie Openbaar Ministerie het woord voerende 
deelde mr. H. van 't Veer mede, dat de sectie het ontwerp 
in grote lijnen aanvaardbaar acht. De wijze waarop de salaris-
problematiek wordt aangepakt vond men een goede methode. 
De afschaffing van de term „substituut-officier" voor leden 
van het O.M. die een aantal jaren in het O.M. werkzaam zijn, 
is psychologisch juist aangevoeld. 

De invoering van de functie van verkeersschout kan een 
verbetering betekenen. Een opleiding in het verkeersrecht is, 
gelet op het belang van dit recht in de maatschappij, in ieder 
geval een goede gedachte. Wellicht zal er in de toekomst uit-
zicht komen op nog andere functies. Dit laatste kwam spreker 
bijzonder belangrijk voor in verband met een goede loopbaan-
planning. Wanneer de opleiding op de juiste wijze ter hand 
wordt genomen is het zeer wel mogelijk, dat niet-juristen zich 
tot een bevredigend niveau kunnen ontwikkelen dat vrij dicht 
tegen het universitaire niveau kan aanliggen. 

In dit verband wees spreker op de verschillende M.O.-A en 
M.O.-B opleidingen, die qua niveau niet zelden vergeleken 
kunnen worden met universitaire opleidingen. 

Bij de grote parketten is zeker plaats voor het instituut 
van de verkeersschout. Het aantal zal weliswaar beperkt zijn, 
maar zulks hoeft niet te betekenen, dat een dergelijke nieuwe 
functie dan maar niet moet worden ingesteld. 

Sectie College-griffiers van de Nederlandse Vereniging voor 
Rechtspraak. 

Namens de Sectie College-griffiers voerde mr. J. F. van 
West de Veer als volgt het woord. 

De griffier-jurist, althans de griffier-academicus, wordt - niet 
wegens de titel, zoals de memorie van antwoord afwijzend 
stelt, maar wel wegens dezelfde vorming en „taal", m.a.w. 
wegens intellectuele gelijkheid met de andere leden van de 
rechterlijke macht - door dezen als gelijkwaardig geaccepteerd 
en, omdat hij daardoor onwillekeurig iets van het „aroma" van 
de autonomie van de functionering van de rechtsprekende or-
ganisatie heeft medegekregen, vermag juist hij daardoor mis-
schien het functioneren van de beide organisaties ten opzichte 
van elkaar soepel, of zo soepel mogelijk, te doen verlopen 
(aldus nog steeds prof. Lievegoed). 

De griffier-niet academicus zal bij het regelen van aange-
legenheden, waarbij het somtijds nodig is inbreuk te maken op 
de autonomie van de leden van de rechterlijke macht tegen-
over hen komen te staan en dit dan toch als het ware in de 
positie als van een hogere bureelchef. Hierdoor zal het voor 
de niet-academicus al gauw noodzakelijk zijn voor het door-
voeren van dit soort regelingen de hulp in te roepen van de 
President of een ander lid van de rechterlijke macht, wiens 
autoriteit en autonoom optreden wèl wordt aanvaard. De 
griffierstaak in handen van de niet-academicus verliest daar-
door aan inhoud en de taak van de President of een ander lid 
van de rechterlijke macht wordt daardoor nodeloos verzwaard. 

Om een reële gesprekspartner te zijn voor de President en 
de andere leden van de rechterlijke macht, de balie en het 
notariaat moet de griffier uit dat zelfde universitaire klimaat 
voortspruiten, zo niet, dan ligt daarin al te gemakkelijk een 
barrière voor de noodzakelijke communicatie en een struikel-
blok voor collegiale samenwerking. 

Dat het wetsontwerp voor de Gerechtshoven en de Hoge 
Raad de jurist-griffier handhaat wijst erop, dat die gelijk-
waardigheid daar toch eveneens preferabel wordt geacht. 



11 

De moderne tijd eist voor een griffier naast juridische kennis 
capaciteiten op het gebied van organisatie, administratie en 
personeelsbeleid, als ware hij directeur van een bedrijf. De 
jurist die zojuist de universiteit heeft verlaten heeft deze ken-
nis niet. 

In de praktijk loopt dit veelal reeds anders, doordat griffiers 
zoals in het verleden ook reeds geschiedde, bij voorkeur gere-
cruteerd worden uit sollicitanten, die reeds elders een loopbaan 
hebben gehad en daar wellicht deze extra kennis geheel of ge-
deeltelijk hebben opgedaan. Is dit niet het geval dan dient op 
dat terrein bijscholing plaats te vinden, hetzij op een griffie, 
hetzij deels op een departement, deelt middels een cursus aan 
de Economische Hogeschool. 

Gezien de aard van de rechtsprekende organisatie ten op-
zichte van de griffier is het ook volgens moderne bedrijfspsy-
chologie gewenst, dat een jurist als griffier fungeert, ten einde 
dit griffie-bedrijf t.o.v. die rechtsprekende organisatie optimaal 
te doen functioneren. 

Daarvoor moet dan in het wetsontwerp als opleidingseis voor 
benoembaarheid tot griffier - evenals tot nog toe - de hoe-
danigheid van meester in de rechten, gehandhaafd worden, en 
dit in geen geval met een subsidiaire mogelijkheid ook een 
h.e.a.o.'er te benoemen, daar die verminderde eis het aantrek-
ken van juristen als sollicitanten uiteraard in ongustige zin zou 
beïnvloeden. 

Gezien de taken van de griffier met betrekking tot de Presi-
dent en de leden van de rechterlijke macht, ten opzichte van 
balie en notariaat en als vertrouwensman van hen die binnen 
zowel als buiten de rechterlijke macht werkzaam zijn, is, zo-
als het voorlopig verslag zo juist stelt, een jurist als griffier 
gewenst - zo niet noodzakelijk - hoewel een doctorandus in de 
economie misschien ook zou passen (echter, niet in de con-
structie die hieronder wordt ontwikkeld). 

In dit verband werd opgemerkt, dat de griffier-jurist in de 
Kamer van Toezicht als secretaris-tevens-lid zou dienen te 
worden opgenomen en dat de griffier in de rechtbank-college-
vergadering het stemrecht ware te verlenen, waardoor in meer-
dere mate recht wordt gedaan aan zijn juridische opleiding en 
een bevredigender taakvervulling mogelijk zal worden. 

De raio-opleiding, die zozeer is toegespitst op een loopbaan 
als rechter of officier van justitie is niet zonder meer geschikt 
voor een aftakking naar het griffiersambt nu daarin de bij-
komende eisen geen verwerking gevonden hebben. 

Een bijkomstig voordeel van een vast rechter-plaatsvervan-
gerschap zou zijn, dat dan ook wel eens een griffier voor een 
rechtersbenoeming in aanmerking zal komen, indien hij zo'n 
benoeming ambieert. Dit mag echter geenszins uitgangspunt 
zijn voor het voorgestelde systeem. Er moet in tegendeel van 
worden uitgegaan dat gegadigden voor een griffiersfunctie in 
het algemeen tot een ander type zullen behoren (en het accent 
bij hen op andere bekwaamheden zal liggen) dan zij die een 
rechtersfunctie ambiëren en dat het rechter-plaatsvervanger-
schap voor de griffier niet is een opstapje voor een benoeming 
tot rechter, doch een natuurlijk onderdeel van het griffier-
schap, waaraan naar gelang van omstandigheden en persoon-
lijke aanleg nog een meer of minder andere inhoud kan en zal 
worden gegeven. Daardoor kan hierin ook nog een bron ont-
staan voor het aantrekken van rechters. 

De huidige situatie, waarin er eigenlijk geen behoorlijk inge-
werkte vervanger voor de griffier meer is te vinden, is door de 
omstandigheden zo gegroeid. 

Echter, het is bepaald een lacune van het ontwerp, dat ook 
in de toekomst voor de griffier evenmin een behoorlijk inge-
werkte vervanger aanwezig zal zijn. 

Hierin zal dus moeten worden voorzien. In de eerste plaats 
zal het dus nodig zijn bij de grotere rechtbanken een griffier-
vervanger in te lassen als een soort „substituut-griffier-nieuwe-
stijl". Dit kan dan een jurist zonder bijscholing zijn, die onder-
wijl zijn opleiding op het terrein van organisatie, personeels-
beleid en administratie kan krijgen naast het leren van het 
zittingswerk: hetzij bij de rechtbank, hetzij op een departement 
of op een cursus van de Economische Hogeschool. Deze sub-
stituut-griffier wordt dan al doende opgeleid tot een all-round-

moderne griffiermanager en kan intussen effectief werkzaam 
zijn voor elk soort zittingswerk, waardoor zijn aanwezigheid 
tenslotte geen extra belasting voor de begroting betekent. Nadat 
bij de grotere rechtbanken deze substituut-griffiers-nieuwe-stijl 
zullen zijn opgeleid, kunnen zij dan t.z.t. in aanmerking komen 
voor benoeming als griffier bij een kleinere rechtbank. In die 
tussentijd kan hun aanwezigheid ook van belang zijn voor een 
tijdelijke inzet bij grote drukte of ziekte bij een andere recht-
bank, kortom hij kan lacunes opvangen, waarin thans veelal 
voorziening niet mogelijk is. 

De salariëring van de griffier, die thans reeds inclusief de 
toeslagen voor de Kamer van Toezicht, de kantongerechten en 
de raad van beroep het huidige salaris van de rechter in zijn 
rechtbank kan bereiken, zou in een b.v. vijfjarige salarisschaal 
verwerkt kunnen worden, die doorloopt tot ten minste het toe-
komstige maximum volgens de nieuwe regeling voor de rechter 
in zijn rechtbank, nu dat salaris gebaseerd moet worden op zijn 
juridische laken én op die van management en personeelsbeleid. 

De griffiers van de gerechtshoven en de griffier van de Hoge 
Raad der Nederlanden dienen overeenkomstig op een beter 
salarisniveau te worden ingeschakeld, terwijl voor de substi-
tuut-griffier-nieuwe-stijl een aparte nieuwe schaal zal moeten 
worden ingevoerd. 

Sectie Kantongerechtsgriffiers van de Nederlandse Vereni-
ging voor Rechtspraak. 

Mr. A. J. Barendrecht sprekende namens de Sectie Kanton-
gerechtsgriffiers merkte het volgende op. 

De functie van griffier is deels juridisch, deels van organi-
satorische aard. 

Juridisch in die zin, dat bijstand aan de rechter in ruime 
zin wordt verleend. 

Organisatorisch in de betekenis van leiding geven aan een 
griffie. 

Juridische vorming is zeer gewenst in verband met het 
eerstgenoemde. 

In de memorie van antwoord (blz. 10, rechterkolom, laatste 
zin) wordt gesproken over „gespecialiseerde opleidingen". Het 
argument hiervoor wordt verzwakt door de opmerking dat „de 
griffier zijn gezag ontleent aan zijn persoonlijkheid... en niet 
aan zijn titel". Dit slaat kennelijk ook op de „nieuwe oplei-
dingen". 

De stelling, dat het waarnemen van de leiding van een 
kantongerechtsgriffie voor een arrondissements-griffier een ge-
ringe belasting is, betekent het bagatelliseren van de taak van 
een griffier van een kantongerecht èn van die van een griffier 
van een arrondissementsrechtbank. 

Dat het salaris wordt bepaald naar de functie en niet naar de 
opleiding is op zichzelf wel juist, maar dat de huidige sala-
riëring niet te laag is, kan niet zonder meer worden gesteld, 
gezien het salarisniveau (referendaris) - in vergelijkbare func-
ties - bij de gemeentelijke en provinciale overheid (admini-
strateur). 

Aldus vastgesteld 6 september 1971. 
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